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مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

پافشاری دولت بر واردات خودرو بیش از آنکه به نفع صنعت خودرو یا مصرف کننده 
باشد، حرکتی تبلیغاتی و نمایشی است. ضرورت خروج ارز از کشور در شرایطی که طی 
یک هفته ارز بیش از ۱۰ هزار تومان نوســان داشته است و مشخص نیست این نوسان تا 
کجا ادامه دارد، به نظر می رســد این اقدام دولت بیش از آنکه به نفع صنعت باشــد به 
ســود دلال ها و تاجران تمام خواهد شد. یکی از دستاوردهای لایحه بودجه ۱۴۰۲ اجازه 
واردات خودرو تا ســقف دو میلیارد دلاری اســت که از سوی دولت تصویب شده است؛ 
حال این ســؤال باید از حامیان و مصوبان این طرح پرســیده شود که واردات دو میلیارد 
دلاری خودرو چه دردی را از صنعت خودروســازی و اقتصــاد درمان می کند؟ و تا چه 

اندازه می تواند در اثربخشی و رقابتی ترشدن بازار خودرو ایفای نقش کند؟
پنجم دی ماه با تصویب بودجه ۱۴۰۲ در دولت، لایحه از سوی رئیس جمهوری طی 
نامه ای رســمی به مجلس شــورای اسلامی ارائه شد. بر اســاس آنچه از این لایحه به 
دست آمده، دولت در سال آینده اجازه می دهد تا سقف دو میلیارد دلار خودرو وارد شود. 
هم اکنون بخشی از این خودروها وارد شدند اما هم زمان منتقدان تأکید دارند که این اقدام 
چه دردی را از صنعت خودروســازی کشــور دوا می کند و این واردات می تواند موجب 

افزایش کیفیت و کاهش قیمت خودروهای داخلی شود؟
خودروهای  شرقی  و  جیب هایی  که  چاق  می شود

به لحاظ بدعهدی کشــورهای غربی از جمله خودروســازان فرانسوی این بار قرار بر 
آن شــد که واردات خودرو عموما از کشورهای آسیای شرقی صورت گیرد. امید قالیباف، 
ســخنگوی وزارت صمت، در ایــن باره گفته بود این وزارتخانه امیدوار اســت با واردات 

خودرو و افزایش عرضه، قیمت خودرو متعادل شود.

همچنین بنا بر نظرات حامیان واردات خودرو قرار بود خودروهایی که لقب اقتصادی 
بــه خود گرفته اند، بخشــی از نیاز بــازار را رفع کنند تا بر این اســاس این خودروها پس 
از واردات از طریــق بورس کالا به مردم عرضه شــوند. حالا اینکــه تعریف خودروهای 
اقتصادی که گفته می شود خودرویی اقتصادی است که با درآمد متوسط یک ساله بتوان 
آن را خریداری کرد، در این خودروهای وارداتی لحاظ شــده است یا خیر، بماند. اما حتی 
بعد از اجرائی شدن این اقدام مشخص خواهد شد اختصاص دو میلیارد دلار برای خودرو 
وارداتی به سود مردم، صنعتگران و کارآفرینان نبوده و تنها جیب دلال یا به اصطلاح تاجر 
و واردکننده به واسطه آن چاق می شود. بیشتر واردکنندگان و کارشناسان این حوزه با اشاره 
به حاشــیه سود ۱۵درصدی در نظر گرفته شده برای شرکت های وارد کننده، بر این باورند 
که واردات خودرو عملا فقط به نفع دولت تمام می شــود و نه اقشار مختلف جامعه و 
حتی بازار خودرو ســودی از آن نمی برد. بگذریــم از اینکه واردات خودرو برای برخی از 
افراد خوشــایند بود اما گروه بسیاری از مردم و نمایندگان و منتقدان دلسوز معتقدند که 
چنین سرمایه هایی باید صرف ایجاد مشاغل و کاهش فقر و سرمایه گذاری های بنیادین در 
کشــور شود. لطف االله سیاهکلی، نماینده مردم قزوین و عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس، در این زمینه گفت: خودروهایی را که در داخل کشور مونتاژ می شود، می خواهند 
به اســم واردات تمام کنند؛ برای مثال چانگان در ایران مونتاژ می شود، آنها می خواهند 
خودروهای چانگان را وارد کنند و این گونه همان تعداد افرادی که در بخش مونتاژ فعال 

بودند نیز بی کار شوند.
گارانتی    بی  گارانتی

از سوی دیگر برخی بر این باورند که در شرایط تحریمی و زمانی حتی کشورهای 

صاحــب تولید خود یک قطعه برای مونتاژ به ایــران نمی دهند، چرا باید برای ورود 
خودروهــای خارجی بازار مهیا کــرد. این گروه تأکید دارند که با اســتفاده از این دو 
میلیارد دلار این امکان وجود داشــت که خطوط تولید قدیمی ایران خودرو و ســایپا 
به روز شود و کیفیت این خودروها بهبود یابد تا کارگران این صنعت با امنیت شغلی 
بهتری به کار خود بپردازند. به عقیده این افراد، در حالی که صنایع کشور به نوسازی 
نیاز دارد، معلوم نیســت چرا برای خودروســازانی که ما را تحریم می کنند، سرمایه 

تهیه می شود.
از سوی دیگر، منتقدان تأکید دارند که این خودروها بدون هیچ گارانتی و پشتیبانی 
وارد کشور می شوند. یادمان باشد یکی از شروط مورد تأکید مجلس در این آیین نامه 
«تأمیــن خدمات پس از فــروش و انتقال فناوری» بود. اگرچــه برخی واردکنندگان 
خــودرو، شــرط انتقال فناوری در کنــار خدمات پس از فروش را بــه انتقال آخرین 

دســتاوردها در خدمات پس از فروش به کشور تعبیر می کردند، اما انتقال فناوری از 
نظر وزارت صمت تعبیر مستقلی داشت. کارشناسان اقتصادی تأکید دارند در شرایط 
امروز که کشــور با جنگ اقتصادی، تحریم و کمبود روبه روست، اختصاص ارز برای 

واردات خودرو باید به بخش تولید پرداخته شود تا قیمت ها کنترل شود.
از ســویی دیگر نکته حائز اهمیت آنکه در این شــرایط تورمی برای دهک های پایین 
جامعه باید ثروت آفرینی و اشــتغال زایی شود و تنها با توجه به توسعه تولید و صنعت 

می توان به این مهم دست یافت.
حالا باید دید آیا این مســیر همچنان از ســوی وزارت صمت دنبال می شود یا راهکار 
دیگری برای نجات صنعت خودروی ایران در نظر گرفته خواهد شــد؟ به نظر می رســد 
تلاش دولت برای واردکردن خودرو یک اقدام تبلیغاتی باشد و تأثیری بر صنعت خودرو 

ندارد و منافع این صنعت را تأمین نمی کند.

وقتی دو میلیارد دلار صرف تولید و اشتغال نمی شود
درد بی درمان  واردات  خودرو

 صداوسیما  و  مسئله  شفافیت
هجدهم دی ماه وزارت امور اقتصادی و دارایی صورت های مالی ۲۰۷ شــرکت 
دولتی، شرکت های زیرمجموعه بانک ها و مؤسسات و نهادهای عمومی غیردولتی 
را در ســامانه کدال منتشر کرد. البته این دســتوری است که وزیر اقتصاد براساس 

قانون بودجه سال جاری داده است.
در جــزء (۱) بند (م) تبصره (۲) قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ تکلیف شــده که در 
راستای شفاف سازی اقتصادی، صورت  مالی دولتی ها برای بررسی در اختیار عموم 
قــرار بگیرد. همچنین پیش از این هــم با تصویب قانون الحاق یک تبصره به ماده 
(۱۸۲) قانون آیین نامه داخلی مجلس در مرداد ماه ۱۳۹۸، دولت ملزم شــده بود 
که صورت های مالی حسابرسی شده، بودجه تفصیلی و عملکرد بودجه به همراه 
سنجه های عملکردی شرکت های دولتی را در راستای ایجاد شفافیت به مجلس 
ارائه کند، هرچند برخی شــرکت های دولتی به دلیل محرمانگی از این فهرســت 
حذف شدند. در این میان صورت مالی برخی شرکت های زیرمجموعه صداوسیما 

در فهرست منتشر شده وزارت اقتصاد در سامانه کدال به چشم می خورد.
هرچند ســازمان مادر یعنی صداوســیما تاکنون مقابل شفاف ســازی عملکرد 
مالی خود مقاومت به خرج داده است. مرکز پژوهش های مجلس نهم مهرماه در 
گزارشی با عنوان «بررسی نظرات حسابرسان درمورد صورت های مالی سال ۱۳۹۹ 
شــرکت های دولتی» تأکید کرد که برخی شرکت های دولتی با اینکه از نظر حجم 
منابع و مصارف یا نوع فعالیت ها مهم تلقی می شــوند اما صورت های مالی شان 

به مجلس ارائه نشده که یکی از آنها سازمان صداوسیما است.
مرکز پژوهش های مجلس سال گذشته نیز در گزارشی از عدم ارائه صورت های 
مالی برخی شــرکت ها در ســال های ۹۸، ۹۹ و ۱۴۰۰ خبر داده بود و آنجا هم نام 
ســازمان صداوسیما به عنوان ســازمانی با عملکرد غیرشفاف در هر سه سال ذکر 
شــده بود. با وجود این اما صداوسیما با وجود بودجه کلانی که می گیرد نه میلی 

به شفافیت دارد و نه ظاهرا الزامی.
میــزان بودجه تخصیص یافته به همین ســازمان غیرشــفاف، در ســال جاری 
پنج هزارو ۲۸۹ میلیارد تومان بوده اســت؛ یعنی ۵۶ درصد بیشــتر از بودجه سال 
گذشته آن. سال گذشته هم البته بودجه این سازمان با افزایشی قابل توجه به ۲٫۶ 
هزارمیلیاردتومان رســیده بود.  رقمی که البته نه تنها بزرگ تر از بودجه مهم ترین 

دانشگاه های کشور است که معادل بودجه برخی استان های ایران است.
 در کنار اینها، برآورد روزنامه فرهیختگان در ســال۱۴۰۰ نشان می داد که درآمد 
صداوســیما فقط از پخش تبلیغات در زمان بازی دو تیم اســتقلال و پرسپولیس 
حداقل چهارهزارمیلیارد تومان و حداکثر۲۰ هزارمیلیاردتومان بوده اســت. ناگفته 
نماند که این فقط درآمد حاصل از بازی های دو تیم پرطرفدار فوتبال بود و درآمد 
ســایر بازی ها و حتی اخیرا درآمدش از بازی های جام جهانی در آن لحاظ نشــده 
است. به تازگی نیز قرار شده صداوسیما از کسب وکارهای متضرر از قطعی اینترنت 

هم سود ببرد!
مدیــر کل دفتــر خدمات کســب وکار وزارت صمت پیشــنهاد داده دســت کم 
هزار میلیارد تومان به صداوســیما داده شود تا برای کســب وکارها تبلیغ کند. این 
پیشــنهاد در  حالی مطرح شــد که یک ماه پیش از آن، مجلس شورای اسلامی در 
گزارش تفریغ بودجه ســال۱۴۰۰ از تخلف صداوســیما خبر داده بود. صداوسیما 

موظف بــوده ۵۰ میلیارد تومان از درآمد ناشــی از تبلیغات پخــش فوتبال را به 
حســاب خزانه واریز کند اما مبلغ واریزی اش در سال ۹۹، صفر بوده است.  تخلف 
صداوســیما به اینجا ختم نشده و به گفته ژاله فرامرزیان، معاون توسعه مدیریت 
و منابع وزارت ورزش و جوانان، عین همین تخلف در ۹ ماه ابتدایی ســال ۱۴۰۰نیز 

تکرار شده است.
 بیش  از  یک  دهه  زیان دهی

خرج سنگین صداوسیما برای دولت ها که حالا به اندازه بودجه برخی استان ها 
شده، در شرایطی است که این سازمان عریض وطویل یک شرکت دولتی زیان ده به 

شمار می آید و زمزمه زیان ده بودنش از ابتدای دهه ۹۰ همواره زبانزد بوده است.
ســال ۹۱ ســهم ۹۱ درصدی صداوســیما از زیاندهی کل شــرکت های دولتی 
خبرســاز شــد. ســال ۹۳ نیز همچنان نام صداوســیما در فهرســت شرکت های 
دولتــی زیان ده در پیوســت قانون بودجه آمده بود. این روال ادامه یافت تا ســال 
۹۸ کــه معــاون رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور، صداوســیما را زیان ده 
معرفــی کرد و گفــت که بنا بر قانــون شــرکت های زیان ده باید ظرف دو ســال

 تعیین تکلیف شود.
البته ۱۱ ســال پیش از این اظهارنظر، یعنی در ســال ۱۳۸۷ مرکز پژوهش های 
مجلس نیز اظهاراتی مشابه داشته است. بازوی پژوهشی مجلس در سال ۱۳۸۷ 
از برخوردی دوگانه میان صداوسیما و ســایر شرکت های دولتی در لایحه بودجه 
گــزارش داده و عنوان کرده بود کــه در جدول مربوط به شــرکت های دولتی در 
بودجه مهم ترین شــرکت های دولتــی زیرمجموعه شــرکت های مادرتخصصی 
قید شــده اند اما زیرمجموعه های صداوســیما که شامل شرکت سهامی انتشارات 
ســروش، شرکت سهامی سیما چوب، شرکت سهامی مرکز تحقیق و تولید وسایل 
الکترونیک و شرکت سهامی ساراتل می شوند، به عنوان زیرمجموعه های آن آورده 

نشده اند.
درحالی که شــرکت های تابعه صداوســیما جزء شــرکت های دولتی محسوب 
می شــوند و بودجه آنها نیز هر ســال توســط معاونت برنامه ریــزی و مطالعات 

راهبردی ریاست جمهوری محاسبه و در لوایح و قوانین بودجه منظور می شود.
مرکز پژوهش  ها قید کرده بود که لازم اســت با توجه به بند «د» ماده ۷ قانون 
برنامه پنج ساله چهارم توسعه و نیز در راستای تحقق اصل ۴۴ درباره شرکت های 

زیرمجموعه صداوسیما هر چه سریع تر تصمیم گیری شود.
با این حــال این اتفاق نیفتاد تا اینکه مرداد ۹۷ ســخنگوی کمیســیون فرهنگی 
مجلس خبر داد که در مصوبه ای رسانه ملی را مکلف کرده تا شرکت های وابسته 

به این سازمان را در مدت پنج سال به بخش خصوصی واگذار کند.
از  واگذاری  صوری  تا  گریز   از   خصوصی سازی

حــالا در ماه های آخر ســال ۱۴۰۱ صورت   مالی زیرمجموعه های صداوســیما 
نشــان می دهد که همچنان سهام بیش از ۹۰ درصدی برخی شرکت ها متعلق به 

سازمان صداوسیما است.
حســن خوشــپور، مدیر ســابق دفتر امور بنگاه ها و خصوصی ســازی سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی، دراین باره به «شــرق» می گوید: «طبق طبقه بندی ای که در 
قانون کلی اصل ۴۴ انجام شــد، شــرکت های دولتی سه گروه شدند؛ شرکت هایی 
کــه تماما باید به بخــش خصوصی واگذار می شــدند، شــرکت هایی که باید ۸۰ 

درصدشــان واگذار می شــد و نهایتا شــرکت هایی که باید دولتی باقی می ماندند. 
زیرمجموعه های صداوسیما جزء گروه اول بودند و باید صد درصد واگذار می شدند 
اما ظاهرا صداوسیما و برخی دیگر از شرکت ها از واگذاری امتناع کردند یا اگر هم 
اقدامی در راســتای واگذاری انجام دادند، واگذاری برایشان انجام نشده که دلایل 
مختلفی از جمله زیاندهی شــرکت یا عدم رغبت بخش خصوصی داشته است. 
به هرروی طبق سیاســت های اصل ۴۴ باید تا پایان سال آخر برنامه چهارم توسعه 
این شــرکت ها به بخش خصوصی واگذار می شــدند، اینکه نشدند یعنی اقدامی 
خــلاف قانون صورت گرفته اســت». او درباره علت احتمالی عــدم این واگذاری 
این طور توضیح می دهد: معمولا وقتی شرکتی دولتی دست به ایجاد زیرمجموعه 
می زند، می خواهد یکــی از نیازهایش را از طریق این زیرمجموعه تأمین کند. پس 
ممکن است زیرمجموعه های صداوسیما فعالیتشان به صورتی باشد که حیاتشان 
تماما بســتگی داشته باشد به ادامه همکاری با صداوســیما. یعنی اگر به بخش 
خصوصی واگذار شــوند و صداوســیما تمایلی به ادامه همکاری با آنان نداشــته 
باشد، ممکن است از شدت زیاندهی از پا دربیایند. این موارد البته در اقتصاد ایران 
قبلا هم مشاهده شــده؛ مثلا شرکت صدرا زیرمجموعه وزارت نفت و پیمانکار آن 
بود ولی وقتی به بخش خصوصی واگذار شد، شرکت نفت قراردادهایش را با آن 

لغو کرد و صدرا نابود شد.
به باور خوشپور اتفاقی مشابه شرکت صدرا و وزارت نفت درباره صداوسیما و 
زیرمجموعه هایش وجود دارد و در واقع این شرکت ها با قیمت پایین به صداوسیما 
خدمات می دهند و متقابلا صداوسیما نیز با حمایتش حیات آنان را حفظ می کند.
ناگفتــه نماند که صورت برخی دیگر از شــرکت های صداوســیما هم نشــان 
می دهد که واگذار شــده اند؛ برای مثال شــرکت ســروش رســانه که حالا بیشتر 

سهامش متعلق به صندوق بازنشستگی صداوسیما است.
خوشــپور در این باره می گوید: ایــن یکی از ترفندهای دورزدن قانون اســت که 
شــرکت را به بخشــی واگذار می کنند مثــل صندوق های بازنشســتگی که دولتی 
محسوب نمی شود، پس در ظاهر شرکت خصوصی شده اما در  واقع نفوذ مدیریت 

قبلی بر آن باقی مانده است.
 ابهام  در  صورت های  مالی شرکت های  دولتی

در ادامه بد نیســت نگاهی هم به وضعیت مالی شرکت هایی داشته باشیم که 
همچنان متعلق به صداوســیما هســتند. از میان برخی شرکت های زیرمجموعه 
صداوسیما که صورت  مالی آنان در سامانه کدال منتشر شده، دو شرکت توانستند 

به ســود برسند اما دو شرکت همچنان زیان انباشته کلان دارند. در شرکت تحقیق 
و تولید وسایل الکترونیک صداوسیما رقم زیان انباشته به بیشتر از سرمایه شرکت 

رسیده است.
بر این اســاس شرکت گفته شــده فقط ۱۸میلیارد و ۵۵۰میلیون تومان سرمایه  
دارد و زیان انباشــته اش در سال ۱۴۰۰ با حدود سه  میلیارد تومان افزایش به بیش 
از ۲۵میلیارد و ۳۴۱میلیون تومان رســیده اســت. در شرکت انتشارات سروش هم 

زیان انباشته تقریبا با سرمایه شرکت برابر شده است.
انتشــارات سروش با اینکه توانسته بخشی از زیانش را جبران کند تا پایان سال 
گذشــته همچنان حدود سه میلیارد و ۹۹۲ میلیون تومان زیان انباشته ثبت کرده، 

درحالی که سرمایه این شرکت چهار میلیارد تومان است.
شرکت سیماچوب نیز پایان ســال ۹۹ حدود یک میلیارد و ۸۵۲ میلیون تومان 
زیان انباشــته داشته اســت. بااین حال در ســال ۱۴۰۰ این شــرکت سودی حدود 
۸۵۹ میلیون تومان به ثبت رســانده اســت. البته این اتفاق از طریق افزایش سود 
سالانه نیفتاده و به نظر می رســد این سود از محل سایر درآمدها از جمله فروش 

دارایی های شرکت کسب شده باشد.
نکته جالب اینکه این شــرکت با وجود اینکه تعدیل نیروی قابل توجهی داشته 
و شــمار نیروهایش از ۱۱۰ نفر در ســال ۹۹ به ۳۰ نفر در ســال ۱۴۰۰ کاهش داده، 

مجموع هزینه دستمزد و مزایای پرداختی اش چیزی حدود سه برابر شده است!
شــرکت سهامی و ساختمان ســاراتل هم تا پایان سال قبل حدود ۳۷۱ میلیون 

تومان سود خالص را ثبت کرده است.
خوشــپور درباره وضعیت ســود و زیان این شــرکت ها می گوید: «البته که باید 
بررســی کرد که به کدام علت شرکتی، به ســود یا زیان رسیده اما در شرکت های 
دولتی نکته ای وجود دارد و آن اینکه چون به طورکامل کنترل تحت شــرکت مادر 
(دراینجا صداوســیما) هستند، شــرکت مادر با یک حرکت می تواند زیرمجموعه 
را زیانده یا ســودده  کند؛ چر اکه ســود و زیانش متعلق به خود اوســت و در  واقع 
این جیب به آن جیب اســت. معمولا وقتی زیان شــرکت ها به حدی می رسد که 
از نظر قانونی دچار مشــکل می شــوند، با روش هایی آن را ســودده می کنند؛ مثلا 
می گوینــد تاکنون ما فلان خدمت را از شــما ایــن اندازه می خریدیــم، حالا چند  
برابر قیمت می خریم تا شــرکت ســود ثبت کند. این اصلا پیچیده نیست و عموم 
سودها ناشــی از فعالیت واقعی شــرکت نیســت و همه به سیاست گذاری های

 شرکت مادر برمی گردد».

با وجود بودجه کلان صدا و سیما؛ صورت مالی برخی زیرمجموعه های این سازمان از  زیان های سنگین حکایت دارد

هزینه های آنتن
 مهفام سلیمان بیگی؛ صداوسیما هر سال بودجه کلانی از دولت دریافت می کند. بودجه ای که گاهی معادل بودجه برخی استان های ایران است اما 
در مقابل خروجی آن چیزی حدود یک دهه زیان دهی است. بر اساس گزارشی که وزارت اقتصاد از صورت مالی برخی شرکت های دولتی در سامانه 
کدال منتشــر کرده است، شماری از شرکت های زیرمجموعه صداوسیما چنان زیان های انباشته سنگینی به بار آورده اند که رقم آن با سرمایه شرکت 
برابری می کند یا از آن بیشــتر شده است. حسن خوشپور، مدیر سابق دفتر امور بنگاه ها و خصوصی سازی سازمان مدیریت و برنامه ریزی، به «شرق» 
می گوید که مطابق اصل ۴۴ زیرمجموعه های صداوســیما باید واگذار می شدند اما این ســازمان عریض وطویل مقابل واگذاری به بخش خصوصی 

مقاومت کرده است.


